
16 aprel 2021-ci il, cümə 5

– Anatoli müəllim, 
“Facebook”dakı bir statunuz 
diqqətimi cəlb etdi. Yazıbsınız ki, 
müharibənin sərt üzü, ağrı-acıları 
sizə yaxşı bəllidir. Nəyi nəzərdə 
tutubsunuz? 

– Mən Birinci Qarabağ müharibəsi 
zamanı bir cərrah kimi yüzlərlə yaralı-
nın həyatını xilas etmişəm. Yadımda-
dır, 1990-cı illərin əvvəllərində gənc 
həkim idim, elə gün olurdu ki, gün 
ərzində 10-12 saat fasiləsiz cərrahiyyə 
əməliyyatları aparmalı olurdum. 

Qarabağda ağır döyüşlər ge-
dirdi, cəbhədən çox sayda yaralı-
lar gətirirdilər. Mən hələ o zaman 
müharibənin insan talelərinə vurduğu 
ağır zərbələrin şahidi olmuşam. Bəzən 
bütün günü ayaq üstə qaldığım üçün 
iş gününün sonuna yaxın ayaqlarım 
şişirdi. Başa düşürdüm ki, dayanmaq 
olmaz. Çünki hər dəqiqə, hər saat çox 
qiymətliydi, hər bir an kiminsə həyatı 
demək idi. 

O vaxtdan 30 ilə yaxın vaxt ötüb. 
Hazırda deputat seçilsəm də, sevimli 
və şərəfli peşəmdən ayrılmamışam. Bu 
gün Vətən müharibəsində yaralanan 
əsgərlərimizin,  qazilərimizin öz sağlam-
lıqlarını bərpa etmələri üçün əlimdən 
gələni edirəm. 

– Vətən müharibəsi artıq başa 
çatıb.  Bəlkə həmin həyəcanlı günləri 
bir anlığa yenidən xatırlayaq... 

– Çox çətin, gərgin, taleyüklü 
məqamlar idi. Allaha şükür ki, hər şey 
yaxşı qurtardı. Azərbaycan 44 günlük 
savaşda tarixi qələbə qazandı. Bu gün 
biz qalib xalqıq. Bu, çox qürurvericidir! 

Bu tarixi zəfər, ilk növbədə, Ali Baş 
Komandan, Prezident İlham Əliyevin 
qətiyyəti, Azərbaycan Ordusunun 
rəşadəti sayəsində mümkün olub. 
Tarixdə çox az dövlət xadiminə, eləcə 
də ayrı-ayrı xalqlara belə möhtəşəm 
zəfərlər qazanmaq nəsib olur. 

Etiraf edək ki, böyük qələbələr asan, 
rahat yolla əldə olunmur.  Cənab İlham 
Əliyevin qeyd etdiyi kimi, bu müharibəni 
biz şəhidlərimizin canı, qanı bahasına, 
hərbçilərimizin şücaəti hesabına qa-
zanmışıq. Qədirbilən Azərbaycan xalqı 
bunu heç vaxt unutmayacaq. 

Vətən müharibəsində Azərbaycanda 
yaşayan bütün xalqların nümayəndələri 
fədakarcasına vuruşublar, mərdlik, 
qəhrəmanlıq nümayiş etdiriblər. Fəxrlə 
deyə bilərəm ki, bu müqəddəs savaşda 
yəhudi gənclər də fəal iştirak ediblər. 

– Vətən müharibəsi zamanı siz 
Ermənistanın raketlərlə hədəfə aldığı 
Gəncəyə getmişdiniz...

– Ermənilər cəbhənin təmas 
nöqtəsindən xeyli aralıda olan Gəncə 
kimi böyük bir şəhərin dinc sakinlərini 
gecə saatlarında raket atəşinə məruz 
qoymaqla ağır hərbi cinayətə əl at-
mışdılar. Bu cinayəti törədənlər tarix 
qarşısında cavab verəcəklər.

Mən Gəncədə dağılan evləri, qətlə 
yetirilən uşaq və qadınların, qoca-
ların doğmalarının gözlərindəki ağır 

kədəri görəndə çox sarsıldım. Məni bu 
şəhərdə, eyni zamanda, heyrətləndirən 
həm də o oldu ki, sakinlər mənfur 
düşmənə qarşı çox qəzəbli, hiddətli ol-
salar da, heç kim panikaya düşməmiş, 
şəhəri tərk etmək fikrində deyildi. 

Gəncədə böyükdən kiçiyə hamıda 
Azərbaycan dövlətinə, onun liderinə, 
xalqımızın qələbəsinə dərin inam hissi 
vardı. Mən dahi Nizaminin Vətənində 
Azərbaycan xalqının düşmən təhlükəsi 

qarşısında yenilməzliyini, sonsuz qüru-
runu, böyüklüyünü bir daha müşahidə 
etdim.  

– Qarabağ rəşadətli Azərbaycan 
Ordusu tərəfindən azad ediləndən 
sonra məlum oldu ki, ermənilər 
ərazidəki hər şeyi dağıdıblar...

– Ermənilərin Qarabağ torpağında, 
həqiqətən, saysız-hesabsız vəhşiliklər 
törədiblər. Bütün dünya bu gün orada-
kı dəhşətli mənzərədən şoka düşüb. 
Cənab İlham Əliyevin dəqiq və obrazlı 
şəkildə ifadə etdiyi kimi, sanki buradan 
vəhşi qəbilələr keçiblər. 

Erməni vandalları Qarabağda 
evləri viran qoyublar, ağacları kəsiblər, 
meşələri qırıblar. Hətta Kəlbəcəri tərk 
edərkən ermənilər arı pətəklərini belə 
yandırıblar. Bu ki, əsl vəhşilikdir!

Mən zərrə qədər şübhə etmirəm 
ki, dövlətimiz və xalqımız əl-ələ verib 
yaxın aylar, illər ərzində gözəl Şuşanı, 
külli Qarabağı yenidən dirçəldəcək, 
bu qədim və bərəkətli torpaq laləzara 
çevriləcək.

– Eşitmişəm ki, bir müddət 
əvvəl israilli göz həkimləri 
ölkəmizə gələrək çox sayda yaralı 
hərbçilərimizi müalicə ediblər. Bu 
barədə nə deyə bilərsiniz?

– Bəli, bu, həqiqətdir. Azərbaycana 
gələn israilli oftalmoloqlar yüzlərlə 
hərbçinin gözlərini müayinə ediblər, 
onlar ağır göz əməliyyatları həyata 
keçiriblər. Bu humanitar aksiya 
 YAŞAT Fondunun təşəbbüsü, İsrailin 
Azərbaycandakı səfirliyinin və akademik 
Zərifə Əliyeva adına Milli Oftalmologiya 
Mərkəzinin dəstəyilə baş tutub. 

Mən bu məqamda bir israilli qadının 
çox xeyirxah addımı barədə də söz 
açmağı özümə borc bilirəm. Belə ki, 
həmin qadın dünyasını dəyişmiş həyat 
yoldaşının gözünün buynuz təbəqəsini 

azərbaycanlı əlil əsgərə hədiyyə etmiş-
dir. Bu, çox qiymətli hədiyyə İkinci Qara-
bağ müharibəsinin qazisi Arif Hacıyevə 
köçürülüb və indi onun gözlərinin nuru 
bərpa olunub!

Qeyd etmək lazımdır ki, müharibədə 
insanlar təkcə fiziki deyil, psixoloji trav-
ma da alırlar. Bunu nəzərə alaraq bu il 
martın 18-də “Briut” klinikasının yüksək 
kateqoriyalı psixoloq-həkimləri, mən də 
Qusar rayonunda olduq, şəhidlərimizin 
ailə üzvləri və qazilərimiz üçün tibbi 
konsultasiya keçdik.  

– “Yaxşı dost çətin gündə tanı-
nar” deyirlər. Qarabağda döyüşlər 
başlanan ilk gündən son günə qədər 
qardaş Türkiyə, Pakistan ilə bərabər, 
İsrail də Azərbaycan dövlətinin və 
xalqının yanında oldu...

– Başqa cür ola da bilməzdi. 
Azərbaycan və yəhudi xalqları, 
dövlətlərimiz bir-birinə tarixən çox 
yaxın, dost olublar. Bu gün də bu gözəl 
ənənələr davam edir.  

Bu il fevralın 23-də Milli Məclisin 
Azərbaycan–İsrail parlamentlərarası 
əlaqələr üzrə işçi qrupunun rəhbəri 
kimi mən İsrailin Azərbaycandakı səfiri 
cənab Corc Dik ilə görüşdüm. Hörmətli 
səfir iki ölkə arasında mövcud olan 
sıx əlaqələrin gələcəkdə də davam 
etdiriləcəyinə dərin inamını ifadə etdi. 

Bu günlərdə Azərbaycanla İsrail 
arasında diplomatik münasibətlərin qu-
rulmasının 28-ci ildönümünə həsr olu-
nan beynəlxalq konfrans keçirilib. Mən 
tədbirdə çıxış edərək vurğuladım ki, 
Azərbaycan bu gün dünyada İsraildən 
sonra yəhudilərin kompakt yaşadığı 
yeganə ölkədir. 

Quba rayonunda yerləşən  Qırmızı 
Qəsəbədə neçə əsrlərdir yəhudi 
icması yaşayır. Təkcə Qubada deyil, 
ölkəmizin istisnasız olaraq hər bir 
şəhər və kəndində yəhudilərə qarşı xoş 
münasibət var. Bu məmləkətdə heç vaxt 
antisemitizm olmayıb. 

– Siz seçicilərlə tez-tez görüşür-

sünüz. Seçicilər indi ən çox hansı 
qayğılarını dilə gətirirlər?  

– Son vaxtlar ən çox şəhid ailələri, 
qazilərlə görüşlərim olur. Şəhid ailələri, 
əsasən, səhidlərimizin adlarının 
əbədiləşdirilməsi ilə əlaqədar müraciət 
edirlər. Bir çox müraciətlər isə əlillik 
poblemləri ilə bağlı olur. Kəndlərdə 
yol, içməli su çatışmazlığı və başqa 
problemləri də dilə gətirənlər olur. 

Mən seçicilərin məni axtarıb-arala-
malarını gözləmirəm. Özüm vaxt aşırı 
onların yanına getməyə, qayğı və 
problemləri ilə yaxından maraqlanma-
ğa çalışıram. Bir müddət əvvəl Quba 
şəhərindən 75 kilometr aralı məsafədə, 
dəniz səviyyəsindən 1800 metr  
yüksəklikdə yerləşən Xaltan kəndində 
olmuşam. 

Əvvəllər Qubadan Xaltana gedib 
çıxmaq üçün hətta səhərdən axşama 
qədər yol getmək lazım gəlirdi. İndi isə 
vəziyyət tamamilə dəyişib. Belə ki, ötən 
ilin sonlarında uzunluğu 50 kilometrdən 
Quba–Qonaqkənd yolunun asfaltlan-
masından sonra o ətrafdakı kəndlərə 
gediş-gəliş çox asanlaşıb. 

Xaltan camaatı da indi bu rahat və 
gözəl yoldan istifadə edir. Ümid edirlər 
ki, Qonaqkənddən Xaltana kimi yolun 
asfaltlanması da tezliklə mümkün ola-
caq. İnsafən, son illər cənab Prezidentin 
diqqət və qayğısı sayəsində Qubanın, 
Qusarın kəndlərində yol tikintisi çox 
sürətlə gedir.

– Nəhayət, sonuncu sual. Anatoli 
müəllim, hansı arzunuzu tezliklə 
gerçəkləşdirmək istərdiniz?

– Mən uzun illərdir Şuşanın azad 
olunmasını və oranı ziyarət etməyi ar-
zulayırdım. Qorxurdum ki, birdən mənə 
bu arzuma çatmaq nəsib olmaz. Allaha 
şükür, indi gözəl və bənzərsiz Şuşamız 
azaddır. Fürsət düşən kimi, mütləq ora 
gedəcəyəm.   

Mən orada Azərbaycanın Milli 
Qəhrəmanı Albert Aqarunovun 1992-ci 
ilin may ayının əvvəllərində Şuşanın 
müdafiəsi zamanı yağı düşmənə qarşı 
qeyri-adi şücaətlər göstərərək, həlak 
olduğu yerləri öz gözlərimlə görmək 
istəyirəm. 

Döyüş dostları Alberti Şuşanın 
əfsanəsi adlandırırlar. Nə gizlədim, bir 
yəhudi olaraq bununla fəxr edirəm. Bu 
gün isə Şuşanın bütün fatehləri ilə fəxr 
edir, sonsuz qürur duyuram. 

Söhbəti qələmə aldı:  
 Məsaim ABDULLAYEV,   

“Xalq qəzeti”

Anatoli Rafailov ixtisasca həkimdir. Qırx ildən çoxdur ki, cərrah 
kimi yüzlərlə xəstənin həyatını xilas edib. 2020-ci ildə 53 saylı 
 Quba-Qusar seçki dairəsindən Milli Məclisin deputatı seçilib.  
MM-nin Səhiyyə komitəsinin üzvü, Azərbaycan–İsrail 
parlamentlərarası əlaqələr üzrə işçi qrupunun rəhbəridir. 

“Şuşanın bütün fatehləri 
ilə qürur duyuram…”

Müsahibimiz Milli Məclisin deputatı Anatoli Rafailovdur

Azərbaycanın qazandığı  
qələbə həm də bütün türk 

dünyasının möhtəşəm uğurudur

Burada bir məqamı xüsusi vurğulamaq 
istərdim. Belə ki, Azərbaycan döyüşlərdə hərb 
tarixinə yenilik kimi düşən strategiyanın tətbiqi 
ilə ən müasir silahlardan istifadəyə xüsusi önəm 
verdi. Nəticədə, həm sürətlə irəlilədi, işğal altın-
dakı ərazilərimizi yağılardan təmizlədi, həm də  
düşmənin bütün hərbi texnikasını darmadağın 
etdi, canlı qüvvəsinə ciddi zərbə vurdu. Bununla 
da beynəlxalq təşkilatların 30 il ərzində edə 
bilmədiklərini Azərbaycan Ordusu Müzəffər Ali 
Baş Komandanın rəhbərliyi ilə qısa müddətdə 
gerçəkləşdirdi. 

Ordumuz əks-həmlə əməliyyatları zamanı 
müasir texnoloji silahlarla düşmənin komanda-
idarəetmə məntəqələrini, raket və artilleriya 
vasitələrini, döyüş texnikasını və təminatını 
sıradan çıxararaq onu faktiki olaraq iflic 
vəziyyətinə gətirdi. Müasir texnoloji silahlar Silah-
lı Qüvvələrimizin  güc alətlərindən yalnız biri idi. 
Müharibənin taleyini müəyyənləşdirən başda Ali 
Baş Komandanımız olmaqla, döyüş meydanında 
əsl qəhrəmanlıq göstərən Azərbaycan əsgəri və 
onun cəsur komandirləri idi.  Məhz onların səyi 
nəticəsində iflic vəziyyətə düşən Ermənistan or-
dusu arsenalında olan köhnə və istismar müddəti 
bitmiş silah sistemlərini də döyüşə cəlb etdi və 
nəticəsi rüsvayçı şəkildə uduzmaq oldu. 

Onu da qeyd edim ki, xalqımızın Vətən 
müharibəsində göstərdiyi misilsiz qəhrəmanlığın 
və qazandığı tarixi Zəfərin nümayiş etdirilməsi, 
şəhidlərimizin əziz xatirəsinin əbədiləşdirilməsi 

məqsədilə Prezident İlham Əliyev paytaxtda 
Vətən Müharibəsi Memorial Kompleksinin və 
Zəfər muzeyinin yaradılması haqqında 3 dekabr 
2020-ci il tarixli müvafiq sərəncam imzaladı. 
Ötən müddətdə sənədin icrası istiqamətində 
mühüm işlər görüldü və nəhayət, dövlətimizin 
başçısı aprelin 12-də Bakıda Hərbi Qənimətlər 
Parkının açılışında iştirak etdi.

Erməni faşistləri tərəfindən işğaldan azad 
edilən ərazilərimizdə tarixdə heç zaman 
unudulmayacaq vandalizm əməlləri törədilib, 
şəhər və kəndlərimiz yerlə bir edilib, tarixi 
irsimiz tamamilə dağıdılb, təbii sərvətlərimiz 
talanıb. Prezident İlham Əliyevin Bakıda Hərbi 
Qənimətlər Parkının açılışındakı çıxışında 
vurğuladığı kimi, bizim Qələbəmiz təkcə xal-
qımızın qələbəsi deyil, bütün türk dünyasının 
möhtəşəm uğurudur. Bu parlaq nailiyyətlə 
yeni reallıq yaranıb. Bu reallıq qan tökülərək, 
cəsarət göstərilərək, düşməni qovaraq re-
allaşdırılıb. İndi isə düşməndən təmizlənən 
ərazilərimizdə həmin reallıqdan irəli gələn 
genişmiqyaslı bərpa-quruculuq layihələrinin 
gerçəkləşdirilməsinə başlanılıb. Əsas diqqət, 
istək isə bir məqsədə – insanlarımızın Vətən 
sevgisi ilə hər qarış torpağımızın tez bir zaman-
da canlanmasına, yurd yerlərimizin gülüstana 
çevrilməsinə yönəldilib.

Fikrət YUSİFOV,  
iqtisad elmləri doktoru, professor

Azərbaycan Ordusunun ötən il sentyabrın  
27-də işğalçı Ermənistan silahlı qüvvələrinə qarşı 
başladığı əks-hücum əməliyyatında əldə etdiyi 
möhtəşəm qələbələr haqqında bundan sonra 
kitablar yazılacaq, filmlər çəkiləcək. Amma indidən 
tam əminliklə deyə bilərəm ki, bu haqq savaşında 
uğurlarımızın ən başlıca səbəbi  Prezident, Ali Baş 
Komandan İlham Əliyevin son 17 ildə həyata keçirdiyi 
güclü dövlət, güclü ordu strategiyası, milli birlik və 
döyüşçülərimizin  ruh yüksəkliyi idi.

Prezident İlham Əliyev təkcə ölkəsinin 
deyil, bütün regionun taleyini, inkişafını 

düşünən böyük siyasi liderdir
Bu barədə danışan tarix elmləri doktoru, pro-

fessor Nizami Süleymanov dedi:
 – Prezident İlham Əliyev qonaqların diqqətinə 

çatdırıb ki, torpaqlarımız 30 ilə yaxın Ermənistanın 
işğalı altında qalıb. Azərbaycan xalqı ailə üzvlərini 
itirmiş, doğma yurdlarında yaşamaqla bağlı funda-
mental hüquqlardan məhrum edilmiş insanların tale-
yini bir kənara qoya, Ermənistan ordusu tərəfindən 
törədilmiş vəhşilikləri və Ermənistanın, eləcə də 
qondarma “Dağlıq Qarabağ rejimi”nin rəhbərliyi 
tərəfindən törədilmiş Xocalı soyqırımını, günahsız 
qurbanların xatirəsini unuda bilməz. Bizim şəhər və 
kəndlərimiz ermənilər tərəfindən darmadağın edilib. 
Onlar bunu bilərəkdən, Azərbaycan mədəniyyətinin 
izini itirmək, bu torpaqları bizim yaddaşımızdan 
silmək və həmin ərazilərin mənşəyini dəyişdirmək 
məqsədilə ediblər. Bu yaddaş qəlblərimizdə daim 
yaşayacaq.

Prezident müzakirələr zamanı çoxsaylı sual-
lara cavab verib. Mənim diqqətimi Gürcüstanın 
Strateji Tədqiqatlar Mərkəzinin böyük elmi işçisi, 
ictimai yayımçı George Gvimradzenin regional 
əməkdaşlıqla, o cümlədən ölkəsinin 3+3 formatında 
əməkdaşlığa qoşulmaqla bağlı narahatlıqları cəlb 
etdi. O, bunu Gürcüstanın bir tərəfdən Rusiya ilə çox 
mürəkkəb münasibətlərinin olması, digər tərəfdən 
isə Qərbə inteqrasiya etmək arzuları ilə əsaslandırdı.

Prezident İlham Əliyev cavabında bildirdi ki, 
bu məsələni Gürcüstanın Baş naziri ilə müzakirə 
etməlidir, lakin o, koronavirusa yoluxduğundan hələ 
məsələ açıq qalır. Amma məsələ Türkiyə və Rusiya 
prezidentləri Rəcəb Tayyib Ərdoğan və  Vladimir 
Putinlə müzakirə edilib. Azərbaycan, Rusiya, 
Türkiyə və İran arasında da çox yüksək səviyyədə 
müzakirələr olub.Türkiyə, Rusiya, İran regional 
əməkdaşlıqla bağlı eyni yanaşmanı bölüşür. İndi 
əsas diqqət nəqliyyat sahəsinə yönəlib. Çünki bu 
vəziyyətdən hamı udur. Ermənistan da səssizcə qo-
şulub, lakin açıqlamalarda qoşulmadıqlarını deyirlər. 

Onlar, ilk növbədə, bu xəstəliyi, azərbaycanofobiya 
və türkofobiyanı müalicə etməlidirlər.

Prezident İlham Əliyev layihənin Gürcüs-
tan üçün də faydalı olacağını əsaslandırdı. Onun 
sözlərinə görə, əgər bu layihə baş tutsa, Gürcüstan 
Ermənistanın dəmir yolu ilə Rusiyaya, İrana və 
potensial olaraq Türkiyəyə çıxış əldə edəcək: “Bu, 
əlbəttə ki, ölkənin inkişafı üçün əlavə imkanlar ya-
radacaq. Azərbaycan Zəngəzur dəhlizi vasitəsilə öz 
dəmir yolunu Naxçıvan və Türkiyə ilə birləşdirəcək. 
Buna baxmayaraq, Türkiyə ilə bizim artıq Gürcüstan 
ərazisindən bağlantımız var – Bakı–Tbilisi–Qars. 
Rusiyanın Azərbaycan, Ermənistan ərazilərindən 
Türkiyə ilə əlavə bağlantısı olacaq. İranın da 
Ermənistanla bağlantısı olacaq. Bu, İrandan Rusiya-
ya Cənub–Şimal nəqliyyat dəhlizinin də bir hissəsi 
ola bilər... Gürcüstanın ehtiyat etməsi ilə bağlı 
eşitmişəm, mən bu haqda heç nə söyləyə bilmərəm. 
Mən Baş nazirlə danışmalıyam, onun mövqeyini 
dinləməliyəm. Lakin bizim üçün Gürcüstan təkcə 
strateji tərəfdaş deyil, həm də qardaş və çox yaxın 
ölkədir. Bu gün Gürcüstan və Azərbaycan Avropanın 
enerji təhlükəsizliyi üçün çox önəmli rol oynayır. 
Beləliklə, hesab edirəm ki, əməkdaşlığın müvafiq 
formatını tapa bilərik, bizim niyyətimiz belədir”.

Beləliklə, biz görürük ki, Azərbaycan lideri 
təkcə Qarabağ münaqişəsinin həll olunması ilə 
kifayətlənmir, həm dost ölkələri dağıdılmış ra-
yonların bərpasına cəlb etmək, həm də regionun 
altı ölkəsi arasında 3+3 formatında yeni iqtisadi 
əməkdaşlıq modeli yaratmaq istəyir. Çalışır ki, bu 
ölkələr yeni layihədən faydalansın. Bu isə Prezident 
İlham Əliyevin təkcə ölkəsinin deyil, bütün regionun 
taleyini, inkişafını düşünən böyük siyasi xadim 
olduğunu göstərir.

Söhbəti yazdı:  
Paşa ƏMİRCANOV,  

“Xalq qəzeti”

Aprelin 13-də Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyevin ADA Universitetində keçirilən 
“Cənubi Qafqaza yeni baxış: münaqişədən 
sonra inkişaf və əməkdaşlıq” adlı beynəlxalq 
konfransda çıxışı istər ölkəmizdə, istərsə 
də beynəlxalq aləmdə maraqla qarşılanıb. 
Azərbaycan lideri həm respublikamızda, 
həm də ümumiyyətlə, regionda gedən 
prosesləri təhlil edib, ayrı-ayrı ölkələrdən 
gəlmiş diplomatların, siyasi icmalçıların, 
politoloqların bu barədəki suallarını ətraflı 
cavablandırıb. Ən əsası isə dövlət başçısı re-
gionda müharibədən sonrakı vəziyyətin çox 
həssas olduğunu, postmünaqişə dövründə inkişafla bağlı çoxsaylı suallar qaldığını 
və bu konfransın mövzusunun da məhz münaqişədən sonra inkişaf və əməkdaşlığa 
həsr olunduğunu bildirib.

Xalqla iqtidarın birliyini  
heç bir qüvvə sarsıda bilməz

– Fəxrlə qeyd etmək istəyirəm ki, bu gün 
xalqımız öz qədim tarixinin ən şanlı günlərini 
yaşayır. Bu böyük xoşbəxtliyi bizə müzəffər 
Ali Baş Komandan İlham Əliyev, rəşadətli 
Azərbaycan Ordusunun igid əsgər və zabitləri 
bəxş etmişlər.  

Bu, möhtəşəm qələbə xalqla iqtidarın 
sarsılmaz birliyi sayəsində mümkün olmuş-
dur. Qarabağda ağır döyüşlərin başladığı ilk 
gündən son ana qədər xalqımız öz sevimli 
liderinin ətrafında bir yumruq kimi birləşərək, 
əzəli və əbədi torpaqlarımıza göz dikən 
mənfur düşmənin başını əzmişdir. 

Bu gün Azərbaycan xalqı və dövləti 
qarşısında duran əsas vəzifə işğaldan azad 
edilmiş torpaqlarımızın tezliklə bərpa olunma-
sı, qaçqın və məcburi köçkünlərimizin doğma 
ata-baba yurdlarına qayıtmasıdır. Möhtərəm 
Prezidentimiz İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 
hazırda Qarabağda bu istiqamətdə böyük 
işlər görülür. İşğaldan azad edilmiş ərazilərdə 
həyata keçirilən çox sayda infrastruktur 
layihələr uğurla icra olunur. Görülən işlərin 
sürəti və miqyası hər birimizi çox sevindirir.

Məlumdur ki, yağı düşmən Qarabağda 
dəhşətli dağıntılar törətmişdir. Dövlətimizin 
başçısının qeyd etiyi kimi, sanki bu tor-
paqlardan vəhşi qəbilələr keşmişdir. On-
lar evləri, tarixi mədəniyyət abidələrini, 
hətta qəbiristanlıqları belə dağıdaraq misli 
görünməyən bir vandalizm aktları törətmişlər. 

Ermənilər Qarabağda Azərbaycan 
xalqının tarixi, mədəni izlərini silib məhv 
etmək istəyirdilər. Elə bilirdilər törətdikləri 
vəhilklərdən heç kimin xəbəri olmaya-
caq.  Lakin ciddi yalnışlığa yol verirdilər. 
Azərbaycan dövləti haqlı olaraq onların 
törətdiyi vəhşilikləri bütün dünyada nümayiş 
etdirir və cinayətkarların cəzalandırlmalarını 
tələb edir. Heç kim törətdiyi cəzadan qurtula 
bilməz. 

Bu günlərdə Azərbaycan Prezidenti cənab 
İlham Əliyev ADA Universitetində keçirilən 
“Cənubi Qafqaza yeni baxış: münaqişədən 
sonra inkişaf və əməkdaşlıq” adlı beynəlxalq 
konfransda dərin məzmunlu çıxış edib. 
Dövlətimizin başçısı deyib ki, ermənilər 
bizi yaxşı tanımayıblar. Onlar elə bildilər ki, 
bizimlə 1992-ci ildəki döyüşü aparacaqlar. 
Lakin Azərbaycan fərqlidir, xalq fərqlidir, 
cəmiyyət fərqlidir. 

Ermənilər düşündülər ki, zaman keçəcək 
və hər kəs yorulacaq, heç kim müharibə 
istəmir. Bəzən beynəlxalq mediada belə bir 
spekulyasiya var idi. Lakin hər kəs bilməli idi 
ki, Azərbaycan xalqı bir qarış torpağının belə 
işğal altında qalmasına razı ola bilməzdi. 
Azərbaycan xalqı Qarabağda ədalətli 
müharibə aparırdı və qarşısına qoyduğu 
məqsədə qətiyyətlə nail oldu. 

Bu gün Ermənistanda revanşist planlar 
quran qüvvələr, eləcə də onları xaricdən  
dəstəkləyən bir sıra güclər başa düşməlidirlər 
ki, onların xam xəyalları və bəd niyyətləri heç 
vaxt həyata keçməyəcək. Çünki Azərbaycan 
bu gün ərazi bütövlüyünü qorumağı bacaran, 
daim inkişaf və tərəqqi edən çox qüdrətli bir 
dövlətdir. 

Söhbəti qələmə aldı:   
Səməd HÜSEYNOĞLU, 

 “Xalq qəzeti”nin bölgə müxbiri   

44 günlük Qarabağ uğrunda savaşda Azərbacanın parlaq qələbəsi əhalinin ən 
müxtəlif təbəqələrinin nümayəndələri tərəfindən böyük yüksək ruh yüksəkliyi ilə 
qarşılanmışdır. Ölkəmizin hər bir bölgəsində olduğu kimi, Qobustan rayonunun 
sakinləri də xalqımızın Qarabağda apardığı ədalətli müharibənin uğurlu 
nəticələrindən dərin qürur hissi keçirirlər. Qobustan Rayon İcra Hakimiyyəti 
yanında İctimai Şuranın sədri Cəlal Əzizov bu barədə fikir və mülahizələrini bizimlə 
bölüşərkən bunları dedi: 

Qarabağda aparılan bərpa 
və quruculuq işləri zəfər 

yolunun davamıdır
Bu sözləri bizimlə söhbətində Əməkdar 

müəllim, ehtiyatda olan polkovnik-leytenant 
Bayram MƏMMƏDOV dedi.

B.Məmmədov qeyd etdi ki, ermənilərin 
bu torpaqlardakı infrastrukturu tamamilə 
dağıtması heç kəsə sirr deyil: Ermənilər 
həmin ərazilərdəki infrastruku məhv edib. 
Şəhərlərimiz, demək olar ki, dağıdılıb. İndi 
orada ucu-bucağı görünməyən, yandırılıb 
məhv edilmiş, minalanmış boş, quraq torpaq 
sahələri var. Çünki onlar işğal etdikləri 
torpaqlarda yaşamaqdan qorxurdular. 
Bilirdilər ki, Azərbaycan tezliklə öz qanuni 
torpaqlarına qayıdacaq. Ermənilərin nisbətən sıx məskunlaşdığı rayon-
lardan biri də Laçın idi ki, onu da müxtəlif yollarla geri verməkdən 
imtina edirdilər. Ölkə başçısı çıxışlarından birində bu məqamı xüsusi 
vurğulamışdır ki, ermənilər hansısa yolla Laçını öz əllərində saxlamaq 
istəyirlər. Onlar düşünürdülər ki, Laçın Ermənistanla dəhliz funksiyası 
yerinə yetirməlidir. Lakin Prezident İlham Əliyevin qətiyyətli addımları 
ermənilərin bu xülyasını ürəklərində qoydu. 

B.Məmmədov sözünə davam edərək dedi: Azərbaycan bərpa 
işlərinin başlanmasında gecikmədi. Hətta müharibənin davam etdiyi 
ərəfədə, ərazilər azad edildikcə, həmin bölgələrə xüsusi mütəxəssizlər 
göndərildi. İllərdir kimsəsiz qalan torpaqlarımza işıq, su, eyni zamanda, 
rabitə xətləri çəkilməsinə başlanıldı. Müharibənin bitməsi ilə quru-
culuq planları geniş vüsət aldı. Prezidentimiz azad edilən torpaqları-
mıza səfərlər edərək, vəziyyətlə tanış oldu. Müvafiq tapşırıqlar verdi. 
Bərpa işlərinin daha rahat şəraitdə, qəzasız həyata keçirilməsi naminə 
ərazilərdə minadan təmizlənmə prosesi başlandı. Həmçinin əraziyə yerli 
və xarici şirkətlər cəlb edildi. Böyük vəsait ayrıldı.  

Yeri gəlmişkən, onu da xüsusi qeyd etmək istərdim ki, keçmişdə 
işğaldan azad edilmiş, lakin atəş xəttində olduğu üçün bərpa işləri baş-
lanmamış ərazilərimizdə də quruculuq işlərinə start verilib. Bununla ya-
naşı, işğal altında olmayan, lakin cəbhə bölgəsinə yaxın yerləşdiyindən, 
ermənilərin qanunsuz hücumlarına məruz qalan rayon, kənd və 
qəsəbələrimizə dəymiş külli miqdarda maddi ziyan da var ki, bunu da 
xüsusi vurğulamaq lazımdır. Bu aktların qeydə alınması, dəymiş ziyanın 
hesablanması önəmli amillərdən biridir. Nəzərə alsaq ki, cəbhə xəttində 
olmayan və insanların sıx məskunlaşdığı ərazilərə qarşı törədilən bu akt-
lar müharibə cinayətidir, belə olan halda Ermənistan beynəlxalq arenada 
törətdiyi bu cinayət üçün hesabat verməlidir. 

Söhbəti apardı: 
 İmran ƏLİYEV, “Xalq qəzeti”

Orduda gənc əsgərlərin  
hazırlığına xüsusi diqqət yetirilir 

Azərbaycan Ordusunun bütün hərbi 
hissələrində hərbi xidmətə yeni çağırılmış gənc 
əsgərlərin hazırlığına xüsusi diqqət yetirilir, 
bu kateqoriyadan olan hərbi qulluqçularla 
müxtəlif nəzəri və praktiki məşğələlər keçirilir.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmətindən 
AZƏRTAC-a bildiriblər ki, məşğələlərdə gənc 
əsgərlərə hərbi intizam qaydaları öyrədilir, onların 
sıra vərdişləri formalaşdırılır və təkmilləşdirilir. 
Məşğələ rəhbərləri tərəfindən keçirilən dərslərdə 
şəxsi heyətə sıra hazırlığının fənn və elementləri 
öyrədilir.

Hərbi hissələrdə hərbi qulluqçuların fizi-
ki hazırlığına da xüsusi önəm verilir. İdman 
şəhərciklərində şəxsi heyətlə fiziki hazırlıq üzrə 
dərslər keçirilir. Dərslər zamanı şəxsi heyət 
müxtəlif idman qurğularında məşqlər keçir, 
müxtəlif normativlər yerinə yetirir.

Azərbaycan Ordusunda günün nizam qaydası-
na uyğun olaraq hərbi qulluqçuların asudə vaxtını 
səmərəli keçirməsi üçün hərbi hissələrdə istirahət 
guşələri, ideoloji otaqlar mövcuddur. Burada hərbi 
qulluqçular hərbi mətbu orqanlarının nəşr etdiyi 
qəzet, jurnal və digər məhsulların yeni buraxılışları 
ilə tanış olurlar.

İşğaldan azad edilmiş torpaqlarımızda görülən 
bərpa və quruculuq işləri Zəfər yolunun davamıdır. 
Biz tarixi qələbə qazandıq. İstər yerli, istər xarici 
mətbuat Zəfərimizi, ümumilikdə, Azərbaycanın 
qələbə yolunu genişmiqyaslı işıqlandırdı. 
İndi qarşımızda duran əsas vəzifə doğma 
torpaqlarımızda həyatın yenidən bərpa olunmasıdır.
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